Search for spatial parity violation effects in reactions of cold polarized neutrons 
with lightest nuclei.
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The presented works are devoted to the investigations of weak nucleon-nucleon (NN) interaction at low energies. In this field there is a number of the fundamental problems connected with both studying of weak interaction, and strong interaction in a low energy, non-perturbative limit of quantum chromodynamics. The main goal of this experiments is to determine the value of the weak (-meson-nucleon exchange constant f(, related to neutral currents in thrived from proton-proton scattering experiments, are in a good ae electroweak NN interaction at low energy. The f( constant is completely determined by electroweak neutral currents. The coupling constants, which are dominated by charged currents, derived from proton-proton scattering experiments, are in a good agreement with the theoretical predictions, while the f( constant varies within a broad range for different experiments.
At present time we have performed

the measurement of the P-odd asymmetry in angular distribution of triton emission with respect to the neutron spin direction for the 6Li(n,()3H reaction; (tPNC = (8.6 ( 2.0)(10-8;
the measurement of of the P-odd asymmetry in angular distribution of ( emission with respect to the neutron spin direction for the 10B(n,(1)7Li*(((7Li(о.с.); ((PNC = (0.0 ( 2.8)(10-8;
the measurement of the P-odd asymmetry in angular distribution of (-particle emission with respect to the neutron spin direction for the 10B(n,()7Li; ((PNC.= -(11.2 ( 2.8)(10-8.
We started our experimental researches at the vertical channel of the WWR-M reactor at the PNPI in Gatchina, Russia. Then we have continued the measurements at the instrument PF1B of the high flux reactor of the ILL in Grenoble, France. The measurements were performed with cold (<(n>=4.7 Å) polarized (94%) neutrons with an integral intensity of (4 – 5)(1010 с-1. A multi-section ionization chamber was used as a charged particle detector. The (-quanta detectors were two NaI(Tl) scintillators with a diameter of 200 mm and thickness of 100 mm. The incident neutrons were mainly absorbed in samples providing count rate of ~1010 s-1. In experiments we used the installation and technique, which are intended for measuring small P-odd effects at high intensity neutron beams. It includes the current method of the event detection, the compensation for the reactor power fluctuations, the periodic reverse of the direction of the guiding neutron spin magnetic field. A special “zero”-experiments were performed in order to determine a contribution of possible admixture effects due to the background reactions of neutrons with construction materials of the installation. In details the experiments will be described in report.
From the experimental results we have obtained the estimation of coupling constants. A comparison of our results with the theoretical predictions as well as with the results of other experiments will be presented in this report.
Поиск эффектов нарушения пространственной четности в реакциях холодных поляризованных нейтронов с легчайшими ядрами
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Представляемые работы посвящены исследованию слабых нуклон-нуклоных (NN) взаимодействий при низких энергиях. В этой области существует ряд фундаментальных проблем, связанных как с изучением слабого взаимодействия, так и сильного взаимодействия в низкоэнергетическом, непертурбативном пределе квантовой хромодинамики. Основная цель экспериментов – определение величины слабой (-мезонной константы обмена f( , связанной с нейтральным током в NN-взаимодействии, согласно описанию в рамках модели одно-мезонного обмена электрослабых NN-взаимодействий при низких энергиях.. Константа f(   полностью определяется нейтральными токами. Полученные из экспериментов по протон-протонному рассеянию константы связи, соответствующие заряженным токам, находятся в хорошем согласии с теоретическими предсказаниями, в то время как значение f( варьируется в широких пределах в различных экспериментах.
К настоящему времени выполнены измерения:
Р-нечетной асимметрии углового распределения эмиссии тритонов относительно спина нейтрона в реакции 6Li(n,()3H; (tPNC = (8.6 ( 2.0)(10-8;
Р-нечетной асимметрии углового распределения эмиссии (-квантов относительно спина нейтрона в реакции 10B(n,(1)7Li*(((7Li(о.с.); ((PNC = (0.0 ( 2.8)(10-8;

Р-нечетной асимметрии углового распределения эмиссии (-частиц относительно спина нейтрона в реакции 10B(n,()7Li; ((PNC.= -(11.2 ( 2.8)(10-8.

Первые эксперименты  нами были проведены на вертикальном канале реактора ВВР-М ПИЯФ в Гатчине. Затем исследования были продолжены на пучке поляризованных нейтронов инструмента PF1B высокопоточного реактора ИЛЛ в Гренобле (Франция). Эксперименты проводились на холодных (<(n>=4.7 Å) поляризованных (94%) нейтронах с интегральной интенсивностью (4 – 5)(1010 с-1. Для регистрации заряженных частиц применялась многосекционная ионизационная камера. Гамма-кванты регистрировались двумя детекторами NaI(Tl) диаметром 200 мм и толщиной 100 мм. Практически все падающие нейтроны поглощались образцами и мишенями, обеспечивая загрузку детекторов  ~1010 s-1. В экспериментах применялась специальная методика измерений малых P-нечетных эффектов, позволяющая использовать высокоинтенсивные пучки нейтронов. Основу методики составляют: токовый метод регистрации событий, применение двухдетекторной системы, техника компенсации флуктуаций мощности реактора, периодическое переключение направления ведущего нейтронный спин магнитного поля и проведение нулевого эксперимента. Более подробно эксперименты будут описаны в докладе.
Из экспериментальных данных были получены оценки констант связи. Их сравнение с теоретическими предсказаниями и результатами других экспериментов будет представлено в докладе.
